
❙ Október végén jelent meg az újságok-
ban a hír, hogy a Duna Palota Nonpro-
fit Kft. költségvetésében keletkezett hiány
miatt a Magyar Nemzeti Vagyonkezelô
Zrt. a Palota eladását vagy bérbeadását
tervezi a munkatársak többségének
elbocsátása mellett. Hogyan alakult az
eltelt hónapokban a Kft, illetve az ott
dolgozó munkavállalók sorsa?

– Ha nagy áldozatok árán is, de eddig ked-
vezô fordulatokról számolhatok be. A ha-
nyag gazdálkodásért felelôs korábbi igaz-
gatót, dr. Keller Józsefet december közepén
felmentették és helyére a korábban ezt a
pozíciót egyszer már betöltô dr. Medvigy
Mihályt nevezték ki, amelynek a Zenekar
tagjai egyöntetûen örültek. A régi-új igaz-
gató dr. Medvigy komoly gazdasági szak-
mai tapasztalatokkal rendelkezik, ezen
kívül átlátja a teljes területet, ami alapvetô
feltétele a két együttes kiegyensúlyozott
mûködésének.

❙ Mi lesz az épület sorsa, hiszen a Duna
Palota más funkcióban való esetleges
hasznosítása régóta szóbeszéd tárgya?

– A Duna Palota értékesítése vagy bérbe-
adása lekerült a napirendrôl. Továbbra is
megmarad a mûvelôdési funkció, ami itt a
Belváros szívében egyedülálló jelentôséget
ad a több mint száz éves kulturális tradíció-
val rendelkezô épületnek. Ez a palota, amely
eredetileg a tôkeerôs nagypolgárság színvona-
las mûvelôdését és társasági életét szolgálta,
a Vigadó és a Zeneakadémia ideiglenes be-
zárásával az évezred második évtizedének
elején gyakorlatilag az egyetlen patinás kul-
turális intézmény a fôváros adminisztratív és
kereskedelmi negyedének határvonalán.

❙ Az imént kulturális tradíciót említett. A
háború utáni generáció idôsebb tagjai a
Duna Palota nevének hallatán elsôsor-
ban az egykori Belügyminisztérium szi-
gorúan zártkörû rendôrtiszti klubjára, a
fiatalabbak pedig az Országos Válasz-
tási Központra asszociálnak. 

– Sajnos a nagyközönség számára mára már
elhomályosult az a tény, amit a muzsikus
szakma még ma is nem kis büszkeséggel tart
számon, hogy a Duna Palota falai között
egykor olyan kiválóságok fordultak meg,
mint Bartók Béla vagy Antonín Dvořák. Bar-
tók itt játszotta el elôször nyilvánosan a zon-
goramuzsikát forradalmasító kompozícióját,
az Allegro barbarót, míg Dvořák kamaramu-
zsikusként lépett fel az akkori Lipótvárosi
Kaszinóban, Gordonkaversenyének buda-
pesti bemutatója alkalmával. Mi muzsikusok
személy szerint úgy érezzük, hogy ez a hatal-
mas kulturális örökség – az eredeti genius
loci – a közelmúlttól függetlenül kötelez ben-
nünket, ezért ennek megfelelô tartalommal
igyekszünk továbbra is megtölteni a falakat.

❙ Milyen programokat terveznek, hiszen
az anyagi lehetôségeik továbbra is meg-
lehetôsen visszafogott mûködést tesznek
lehetôvé?

– Az épület neobarokk ornamentikája, sze-
cessziós hangulata ideális környezetet nyújt
a szimfonikus repertoár utóbbi három év-
századának alkotásaihoz. Azonban a szín-
pad és a zenekar mérete egyaránt kijelöli a
határokat. Szeretnénk több 20. századi és

kortárs zenét játszani, a zenekari apparátus,
illetve a magas szerzôi jogdíjak miatt azon-
ban csak nagyon nagy körültekintéssel
tudunk ebben az irányban nyitni.

❙ Említette, hogy a kedvezô fordulat áldo-
zatokat is kívánt. Milyen áldozatokra
gondolt konkrétan?

– Arra a közel 30  munkatársra, elsôsorban
adminisztratív, mûszaki és éttermi dolgo-
zóra, akiktôl – annak ellenére, hogy a Nem-
zeti Vagyonkezelô Zrt. végül úgy döntött,
hogy pótolja a folyamatos mûködéshez
szükséges hiányzó összeget –, mégis meg
kellett válni. A leépítést követôen megma-
radt munkatársak küldetése ezek után, hogy
az épületet kulturális tartalommal megtölt-
sék, hiszen a financiális helyzet a továb-
biakban sem rózsás. A jelenlegi költségve-
tési támogatás a két mûvészegyüttes és a
Duna Palota alapjáraton történô mûködését
éppen hogy csak biztosítja.

❙ Milyen forrásokból gazdálkodik jelenleg
a Zenekar?

– Alapvetôen két forrásból. Az Önkormány-
zati és Területfejlesztési Minisztérium által
folyósított közvetlen támogatásból, illetve a
saját bevételekbôl. A minisztériumi keret
azonban a zenekar tagjainak és a Duna Palo-
ta minimálisra csökkentett adminisztratív
személyzetének illetményét sem fedezi telje-
sen, annak ellenére, hogy hat éve nem emel-
tünk béreket, és a megüresedô helyeket
sem töltöttük be. És akkor még nem be-
széltünk kottakölcsönzésrôl, hangszerjaví-
tásról vagy beszerzésrôl, új mûvek rendelé-
sérôl, vendégkarmesterek és szólisták
meghívásáról, külföldi fellépésekrôl, propa-
ganda-anyagról vagyis az egy professzio-
nális szimfonikus zenekar életében rendsze-
resen elôforduló szokásos kiadásokról.
Ugyanakkor a 100%-os állami fenntartás
miatt törvény szerint ki vagyunk zárva abból
az önkormányzati keretbôl, amit az állam a
Minisztériumon keresztül az önkormányzati
fenntartású zenekaroknak biztosít. A finan-
szírozás anomáliája tehát az, hogy nem a lét-
számot és a feladatellátást veszi alapul a tá-
mogatás mértékének meghatározásánál,
hanem adminisztratív szempontokat, vagyis,
hogy egy együttes állami vagy önkormány-
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zati fenntartású. Ez azért ellentmondás, hi-
szen a fôállású professzionális zenekarok a
fenntartó státuszától függetlenül azonos
szakmai feladatot látnak el és az e feladatok
ellátásához tartozó kiadások egyformán ter-
helik ôket. Ezért sokkal célszerûbb volna
pontosan megvizsgálni, hogy konkrétan mi-
lyen összegbôl gazdálkodnak és világosan
meghatározott mûködési kritériumok ará-
nyában meghatározni a támogatás mértékét.

❙ Hogyan próbálnak egyéb forrásokat
bevonni annak érdekében, hogy ne csak
„alapjáraton” legyen képes mûködni a
Zenekar?

– Nagyon sikeres együttmûködés van kiala-
kulóban egy a Törökbálint Önkormányzata
és a Duna Szimfonikus Zenekar között kö-
tött önkormányzati közszolgáltatási szerzô-
dés keretében. A törökbálinti Mûvelôdési
Központ kiváló akusztikával rendelkezik,
ideálisak a feltételek szimfonikus koncertek
rendezéséhez. Ennek köszönhetôen a
2010–2011. évadban Törökbálinton is meg-
ismételjük a Duna Palotában elhangzó bér-
leti hangversenyek csaknem felét. Ezzel régi
vágyam valósul meg, hiszen egy-egy szim-
fonikus programot általában két hétig tartó
felkészülési idôszak elôz meg, amelyet kö-
vetôen többnyire csak egyszer kerül elô-
adásra. Ez óriási pazarlás a szellemi és
mûvészi energiákkal. Azáltal, hogy megis-
mételhetjük a programok egy részét, sokkal
jobban sáfárkodunk a befektetett energiával
és olyanokhoz is eljuttatjuk az élô zene
élményét, akik szívesen meghallgatják, de
valamilyen ok miatt nem jutnak el Budapest
hangversenytermeibe. 

❙ Milyen további elônyöket várnak az
önkormányzati együttmûködéstôl? 

– Nagyon nagy a fogadókészség az ifjúsági
hangversenyek iránt is. Annak ellenére,
hogy a fôvárosban meglehetôsen színes a
kínálat a különbözô korosztályoknak szánt
ifjúsági koncertekben – szinte mindegyik
zenekarnak van ifjúsági hangversenysoroza-
ta –, nem szabad elfeledkezni azokról a
fiatalokról sem, akik soha nem jutnak el
ezekre a hangversenyekre, mert sem a csa-
ládi háttér, sem az iskola nem teszi lehetôvé
ezt számukra. A mi muzsikusaink azonban
házhoz mennek és szervezett keretek között
viszik el valamennyi évfolyamhoz a mûso-
rokat, egyben elôsegítve azt is, hogy kineve-
lôdjön egy új hangverseny-látogató közön-
ség, amely értô módon képes élvezni és
szeretni a klasszikus zenét, remélhetôleg
hosszú távra biztosítva az eljövendô zenész-
generációk megélhetését. 

❙ Ha már a közönségnél tartunk, hogyan
jellemezné a Duna Szimfonikus Zenekar
közönségét?

– Reményeim szerint a 2010–2011-es évad
szakmai szempontból nagyon színes lesz.
Változatos mûsorokkal sikerült növelni a
jegyeladást és a bérletes közönséget. Mind-
ez változást jelentett a közönség összetéte-
lében is. A Duna Palota törzsközönsége
mellett egyre több fiatal, vagy még aktív
középkorú vált jegyet vagy bérletet a
hangversenyeinkre, közöttük sok kisgyer-
mekes szülô, akik az ifjúsági hangverse-
nyek alkalmával kedvelték meg a zenekart,
értelmiségi pályákon dolgozók, akik
számára vonzerôt jelenthet a hangverse-
nyek központi helyszíne és a jegyárak
megfizethetôsége is. Minden koncerten sok
külföldi vendégünk is van, akik a meg-
maradt helyekre váltanak alkalmanként
jegyet. Ebben természetesen nagy szerepe
van az internetes jegyvásárlási lehetôség-
nek is, ami az utóbbi évek nagy elôrelépé-
sét jelenti számunkra és felbecsülhetetlen
jelentôsége van a jegyek csaknem 100%-on
történô értékesítésében, valamint a közön-
ség összetételének bôvítésében.

❙ Említette, hogy a programok összeál-
lításában is szeretnének nyitni a moder-
nebb repertoár irányába. Lát erre a jövô
évadban lehetôséget?

– Ez egy összetett kérdés, ami nem a közel-
jövôben fog eldôlni. Ne feledjük, hogy a ze-
nekar az elmúlt hónapban egyik legmé-
lyebb és legfenyegetôbb válságát élte túl,
köszönhetôen az Önkormányzati és Terü-
letfejlesztési Minisztérium rendíthetetlen
kiállásának a két mûvészegyüttes mellett:
leváltották az alkalmatlannak bizonyult
igazgatót, a Nemzeti Vagyonkezelô Zrt. ki-
pótolta a keletkezett hiányt, kinevezték a
mûködés feltételeit biztosító új igazgatót.
Ennek ellenére a Duna Palota Nonprofit Kft.
anyagi helyzete várhatóan csak az év köze-
pén rendezôdhet. Addig napi kifizetési
gondokkal kell számolni, az év elsô két hó-
napjában még a bérkifizetések is csúsz-
hatnak. Ilyen körülmények között nagy
merészség lenne további repertoárbôvítés-
ben gondolkodni. A következô évad egyik
döntô eleme, hogy az önkormányzati köz-
szolgáltatási szerzôdés alapján az Oktatási
és Mûvelôdési Minisztérium mennyi hozzá-
járulást szavaz meg, tekintve, hogy a Duna
Palota költségvetése a béreket is alig fedezi.
Ezért elsôsorban továbbra is a klasszikus
repertoárra alapozunk, nemcsak a jogdíjkö-
telezettség, hanem a zenekar létszáma miatt
is. A Magyar Szimfonikus Körkép ösztönzé-

sére ugyanakkor elkezdtük az ilyen irányú
repertoárbôvítést is.

❙ Milyen szerzôkre gondoltak elsôsorban?
– Figyelembe véve a Zenekar törzsközön-
ségének ízlését is, elsôsorban kedvelt ma-
gyar zeneszerzôk népszerû, jól hallgatható
szimfonikus mûveiben gondolkodunk, elsô-
sorban Farkas Ferenc, Hidas Frigyes, Ránki
György, Deák Tamás, Rózsa Miklós kompo-
zícióira. Emellett a Zenekar már korábban is
rendelt mûveket ma élô, kortárs alkotóktól,
pl. Kovács Zoltántól és Rózsa Páltól. Ezt a
hagyományt feltétlenül tovább szeretnénk
folytatni, amint az anyagi helyzetünk egy
kicsit megszilárdul.

❙ Összefoglalva, megítélése szerint milyen
évnek néznek elébe?

– Bizakodó vagyok. Bízom benne, hogy to-
vábbra is számíthatunk az Önkormányzati
és Területfejlesztési Minisztérium anyagi és
erkölcsi támogatására, hiszen a legutóbbi
válságot is ennek köszönhetôen vészelte át
a két mûvészegyüttes. A Zenekarnak tovább-
ra is kiemelt feladata, hogy érdekes és szín-
vonalas repertoárral mûködjön közre az
állami és társadalmi ünnepségeken, hiszen
nagyon jó kapcsolatot ápol a köztisztviselôi
karral, és a Duna Palota a legtöbb miniszté-
rium, illetve államigazgatási intézmény szá-
mára elérhetô közelségben van. A fôváros
és környéke hangversenyéletében való rész-
vétel és az ifjúsági koncertek rendezése mel-
lett kultúr-missziónknak tekintjük a Belvá-
roshoz kapcsolódó turisztikai igényeket
kielégítô színvonalas szórakoztatást elsôsor-
ban a szimfonikus repertoár kiemelkedô
nemzeti értékeire alapozva, beleértve olyan
mûveket is, mint Brahms magyar táncai,
vagy Haydn magyaros elemeket felvonul-
tató szimfóniái. Nagyon fontosnak tartom,
hogy a mi értékrendünkön és a mi optikán-
kon keresztül az idelátogató külföldiek
átfogó képet alkothassanak a magyar zene-
mûvészet sokszínûségérôl. Ezzel ugyan-
akkor a fenntartónk célkitûzésének is eleget
teszünk, hiszen az ÖTM egyik stratégiai fela-
data éppen a turizmusfejlesztés.

Végül remélem, hogy idén sikerül meg-
valósítani a két mûvészegyüttes egyik régó-
ta dédelgetett álmát: egy közös produkció
létrehozását, hiszen a különbözô kortárs
mûvészeti törekvések láttán úgy tûnik,
hogy a tánc mindennemû megnyilvánulási
formája az évszázad elsôdleges kifejezési
eszköze lesz, és mi ebben is szeretnénk
részt vállalni.

Kaisinger Rita
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